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Kiadja az Egyetem Rektora 

A KLINIKAI REKTORHELYETTES DR. MARI ALBERT 

„...sem felsőoktatási sem társadalombiztosítási törvény 

Rektori felkérés és Egyetemi Ta-
nácsi döntés alapján június 3. 
óta egyetemünk áj klinikai rektor-
helyettese dr. Mari Albert. A 49 
éves professzor Szegeden végezte 
tanulmányait, s első munkahelye 
az a Fogászati- és Szájsebészeti 
Klinika lett, melynek 1984 óta az 
igazgatója is. Az áj feladatkörrel 
járó elképzelésekről és a min-
dennapi teendőkről kérdeztük a 
professzor urat 

- Az egyetemi közvélemény szamára talán még 
ma sem egészen világos, hogy a fogorvosképzés - a 
maga 11 klinikai tantárgyával - mennyire összetett. 
Itt az egyes osztályok egy kar megfelelő klinikáinak 
felelnek meg kicsiben, melyeket mind szakmailag 
mind gazdaságilag menedzselni kell. Igaz, hogy 
mindebből rengeteget átvállalnak a kollégáim, de 
őszintén szólva nem mondhatnám, hogy kapaszkod-
tam volna még egy funkció után. Hisz már most 
jobban lecsökkent mind az oktatói mind a kutatói 
tevékenységem, mint amennyire szerettem volna. 

- Mégis elvállalta, miért? 
- Azt mindenképpen el kell mondanom, hogy a 

rektor úr felkérése teljesen váratlanul ért. Azonban 
ennek ellenére úgy gondolom, hogy egy ilyen hely-
zetben - amilyenben az egyetemünk, de az egész 
ország is van - minden egyetemi polgárnak köte-
lessége, hogy a maga erejéhez és lehetőségeihez 
mérten hozzájáruljon a hatékonyabb működéshez. 
Biztos vagyok benne, hogy most senki sem irigyli 

tőlem ezt a pozíciót. Ugyanakkor 
el kell mondanom, hogy a mi 
klinikánk is azok között van, akik 
már most túllépték az egész évi 
költségvetésüket, s ez nem éppen 
szerencsés kezdet klinikai rek-
torhelyettesi pályafutásomban. 

- Az eltelt pár hónap rövid idő 
bármilyen érdemi munka elvégzé-
sére. Azonban nyilván van kiala-
kult véleménye arról, hogy miként 
lehetne a klinikákon folyó betegel-

látás hatékonyságán javítani? 

- Az alapelképzelésem egymondatban megfo-
galmazható, mely az Alapokmányunkban is szere-
pel: „az egyetemen úgy kell gyógyítani, hogy azt ta-
nítani lehessen." Azt viszont nem tudom megmon-
dani, hogy ennek megvalósulása érdekében konkré-
tan mit tudok tenni. Hiszen bizonytalan a gazdasági 
háttér, nincs sem felsőoktatási, sem társadalombiz-
tosítási törvény. Mind az egészségügy, mind a felső-
oktatás válságos helyzetben van és ez a kettő egy 
orvosegyetemen együttesen jelentkezik. Tehát a kli-
nikai betegellátás kérdését az összegyetemi változá-
sokhoz kell igazítani. Lennének konkrét elképzelé-
seim, de nehéz előre megmondani, hogy mi lesz be-
lőlük megvalósítható. 

A klinikáink szakmafejlesztő ténykedése az or-
szágos élvonalhoz tartozik, s ezért feladatunk, hogy 
segítsük megteremteni a fejlődés további feltételeit. 
Erősíteni valónk lenne azonban az általános orvos-
hallgatók klinikai gyakorlati képzésében. 
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Folyamatban van a tantervi reform is, hiszen az 
elmúlt években számos olyan új disciplina alakult, 
mely helyet kér magának a képzésben.

Az alapvetően kínzó gond azonban továbbra is a 
pénzügyi háttér biztosítása. Itt a SZOTE-n régóta 
súlyos gondot jelent az osztott hitel. Ebből gazdál
kodnak évente az egyes szervezeti egységek. Ez az 
elosztási rendszer nagyon régen született s nem biz
tos, hogy a szükségletek arányában. Erre az osztott 
hitelre jönnek még az éves automatizmusok -  
%-os emelések - ,  melyek tovább növelik a feszült
ségeket. Tehát összességében úgy tűnik, hogy ezt a 
fajta elosztást újra kell gondolni.

-  Jó alkalom lehet erre az egyetem most folyó át
világítása?!

-  Sokat várunk ettől, talán többet is mint amire 
egyáltalán lehetőség van. De az alapvető ellentmon
dásokra bizonyosan felhívja a figyelmet és megoldá
si lehetőségeket is kínál. Hiszen a cél többek között 
az lenne, hogy ott jelenjen meg a több pénz, ahol a 
nagyobb munkát végzik.

-  Régóta probléma a klinikák túltelítettsége, mely 
egyben nehezíti is a gördülékeny betegellátást. Tud-e 
ezen a közeljövőben az egyetem valami módon vál
toztatni?

-  Sajnos kialakult valamikor az a rossz Csong- 
rád megyei modell, mely szerint nincs szükség me
gyei kórházra. Mondván az egyetem ellátja ezt a

funkciót is. Ugyanakkor ez senkinek sem jó így és 
az első perctől pénzügyi gondot is jelent. Az egye
tem részben ellátja a város betegeit, részben a me
gyei kórházi feladatokat, s mindezt anélkül, hogy 
pénzügyi háttere tisztázott és megalapozott lenne. 
De nagyon fontos -  s ezzel valamennyi fél egyetért 
- ,  hogy egy jól működő, virágzó kapcsolat legyen a 
kórházak az egyetem és a város között.

-  Hogy ítéli meg -  most már mint rektorhelyettes 
-  az egyetemi hangulatot? Léteznek-e még olyan je
lentős disszonanciák házon belül, mint amilyenről az 
elmúlt másfél évben hallhattunk?

-  Ez az egész átalakulási folyamat kb. másfél 
évvel ezelőtt kezdődött. Ezért mára minden jóérzé
sű egyetemi polgár fellélegzett, hogy végre kialakult 
az új egyetemi struktúra, megszületett az egyetem 
Alapokmánya, a Statútum, megtörtént az új egyete
mi vezetők kinevezése, új testületek álltak fel. 
Ugyanakkor érezhető egyfajta várakozás is, ami a 
vezető testületekben is jelen van. Kérdés hogy, hogy 
tudunk az új lehetőségekkel gazdálkodni, az elkép
zeléseinket a nehéz körülmények között megvalósí
tani. Ami talán nem is megvalósítás, mint inkább a 
folyamatok beindítása. Hisz az a két év amire 
vállalkoztunk többre nem lehet elég. Azonban ezek 
a folyamatok később talán eredményeket fognak 
produkálni.

-  közel -

TANÉVNYITÓ A SZOTE-N
Szeptember 10-én tartotta évnyitó ünnepségét a 

Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetem a 
Dugonics téri központi épületben.

Elsőként a Rektor köszöntötte a megjelenteket, 
majd összefoglalta az elmúlt tanév legfontosabb 
történéseit, ismertette a kinevezettek és a kitünte
tettek névsorát.

Ezt követően került sor az újabb jutalmak és ki
tüntetések átadására.

„Pro Universitate” Emlékérmet kapott Pálfy 
Gyula ny. könyvtárvezető, aki 1947-től dolgozott az 
orvoskari könyvtárban, majd innen ment nyugdíjba 
1985-ben. Érdeme, hogy nyilvános szakkönyvtárat 
szervezett és egyetemi központi könyvtárat hozott 
létre. 1970-1985 között a Gyógyszerésztudományi 
Kar könyvtárában dolgozott és jelenleg is szakta
nácsadóként működik.

A „SZOTE Kiváló Nevelő jé ’ kitüntetést 
dr. Miseta Mária adjunktus kapta.

A Fodor Erzsébet Alapítvány I. díját: 
Kenyeres Krisztina V. éves,

II. díját
Csongrádi Emese V. fogorvostanhallgatók és a
Kiváló Fogorvos Diákkörös diját Petényi János 

fogorvostanhallgató nyerte el.
Az Egyetemi Tanács a szellemi és testi kultúra 

összhangjának elmélyítésére 1959-ben „Jó tanuló, jó  
sportoló’ örökös vándordíját alapított.

Az idén a beérkezett javaslatok közül az 
Egyetemi Tanács 1991. évben tanulmányi ered
ménye és sportteljesítménye elismeréséül Tóth Éva 
fogorvostanhallgatónak és Tomka János 
orvostanhallgatónak adományozta a díjat.

Az Egyetem Rektora a SZOTE hallgatóinak 
oktatásában végzett kiemelkedő tevékenységéért a 
„Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetem 
Oktató Osztályd’ címet adományozta:

Szeged Megyei Jogú Város Önkormányzat 
Kórház-Rendelőintézet Radiológiai Osztályának

Semmelweis Kórház-Rendelőintézet Kiskunhalas 
Gyermekgyógyászati Osztályának
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Hódmezővásárhely Erzsébet 
Kórház-Rendelőintézet Gyermek
osztályának

Csongrád Megyei Önkormány
zat Területi Kórháza Szentes Trau
matológiai Osztályának.

A  Szent-Györgyi Albert Orvos
tudományi Egyetem Oktatója cí
met kapta:

dr. Náray György oszt. vez. fő
orvos, Szeged

dr. Fáy Piroska oszt. vez. főor
vos, Kiskunhalas

dr. Bútor Éva oszt. vez. főor
vos, Hmvhely

Ezt követően dr. Szemere 
György, az ÁOK dékánja átadta 
a jubileumi okleveleket.
AkZ okleveleket kapták: 

dr. Berényi József 
dr. Bodicsi Zsuzsanna 
dr. Borbola József 
dr. Borszéki Antal 
dr. Drexler Miklós 
dr. Fejérváry Géza 
dr. Friedüander Erzsébet 
dr. Hutterer Ilona 
dr. Ozsvár József 
dr. Séra Mihály 
dr. Vadász Károly 
dr. Varga Gyula

Majd dr. Stájer Géza, a 
GYTK dékánja adományozott 
vasdiplomát Botos Aladárnak, 
gyémántdiplomát Csiszár Irénnek, 
Mohalyi Vilmának és Scherck 
Máriának.
Aranydiplomát kaptak:

Boieman Lajos 
Elmer János 
Élesdy Margit 
Hubacsek Ilona 
Késői István 
dr. Mihalik Dezső 
Nagy Sándor 
Nindl Eleonóra 
Pólya Róza

A díjak, kitüntetések átvétele 
után Kovács Iván hallgató kö
szöntötte az elsőéveseket, majd 
elhangzott dr. Fráter Loránd rek
tor tanévnyitó beszéde:
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Tisztelt Efyetemi Polgárokf Kedves Vendégeink'

„Egy válságos esztendő után és egy még válságosabbnak ígérkező 
esztendő előtt nehéz derűs közhelyekkel kezdeni az új tanévet. Vál
tozó társadalomban, nehéz társadalmi és gazdasági körülmények kö
zött kell fenntartani az Egyetem működőképességét -  sőt javítani is 
azt.

Ehhez egyértelmű koncepcióra, hiteles képviselőkre, ellenőrizhe
tő végrehajtásra, áldozatvállalásra és együttműködésre kész munka
társakra van szükség.

Ma -  amikor az általunk példának tekintett Nyugat-Európa 
ugyancsak az egyetemi oktatás megújításának szükségességéről be
szél -  nekünk is meg kell tennünk azokat a lépéseket, amelyek kö
zelebb visznek bennünket egy egészében és részleteiben egyaránt 
minőségi egyetem felé, amely piac-, sőt versenyképes termékeket 
(diplomákat, kutatási eredményeket) bocsát ki.

A társadalmi rendszerváltás nem kiváltója volt az eseményeknek, 
hanem a minden téren megmutatkozó súlyos működési zavarok ve
zettek a társadalmi berendezkedés összeomlásához. Új felépítmény, 
új felsőoktatás kialakítása nem mehet megrázkódtatások nélkül, de 
mindenképpen arra kell törekednünk, hogy ezt a folyamatot ne a ré
gi szervezet lerombolása, hanem az új felépítése jellemezze elsősor
ban. Az Egyetem közvéleménye Szegeden is -  mint az ország min
den egyetemén -  a megújulást választotta. Ennek részleteit az 
előreláthatólag októberben megtartandó rektori székfoglaló beszéd 
ismerteti majd. Mindenesetre olyan egyetemet szeretnénk, amelynek 
arculatát polgárai, polgárainak teljesítménye határozza meg. Olyan 
egyetemet, amelyik a legmagasabb szinten alakítja ki az általa 
művelt szakágak tudásanyagát. Egy olyan tudást, amely azonban 
mindig tudatában van saját korlátainak, ugyanakkor a hiányosságok 
megszüntetésére törekszik.

Olyan tudást, amelyik állandó és szigorú kritikával szemléli a vi
lágot és a megismerés eddigi eredményeit és olyan kérdések feltevé
sére törekszik amelyek az előrelépést, az ismeretlen, szokatlan és új 
megismerését szolgálják.

Olyan egyetemre törekszünk, amelyik képes kialakítani polgárai
ban azt az emberi magatartást, mellyel a társadalomban hitelesen le
het képviselni azt a tudást, amelyet munkájával formál és gyarapít.

Nagy, szép és sajnos örök célok ezek, hiszen nem mi vagyunk az 
első és biztosan nem is az utolsó generáció, amelyik e szép gondola
tokat tűzi zászlóra, hiszen a tökéletes megvalósítás nem sikerülhet. 
Mégis az új tanév kezdetén azt kérem Egyetemünk minden vezetőjé
től, minden tanártársamtól, hallgatójától, polgárától, hogy a feladat 
nagyságától ne riadjanak vissza, hanem elfogadva a kihívást, annak 
méreteihez szabott akarással, lendülettel, jó szándékkal induljanak 
minden nap munkájukba.”
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UNIVERSITAS TANÉVNYITÓ

Első alkalommal tartott közös évnyitót szeptem
ber 7-én a Szegedi Biológiai Központban a város 
valamennyi felsőoktatási intézménye.

A Szegedi Universitas Egyesülés nevében dr. 
Róna-Tas András, a JATE rektora köszöntötte a 
résztvevőket, majd felkérte Göncz Árpád köztársa
sági elnököt évnyitó beszédének megtartására.

Az elnök hangsúlyozta, hogy az Universitas lét
rehozásával visszatértünk ahhoz a középkori gondo
lathoz, miszerint tanárok és hallgatók egyforma jo
gokkal és kötelezettségekkel rendelkezve a legtöb
bet produkálhatják. Igaz, az elmúlt 40 év nehéz 
helyzetbe sodort minket, hiszen mind a technikai 
felszereltség, mind az oktatás színvonalában jócs
kán lemaradtunk, azonban -  mint mondta -  nincs 
kétsége afelől, hogy ezt a hátrányt is be lehet még 
hozni. Meg kell értenünk, hogy mit jelent számunk
ra a XXI. század kihívása, nyitottnak kell lennünk 
ezekre, még akkor is, ha ez veszélyt jelenthet szá
munkra. Meg kell őriznünk jellemvonásainkat, saját 
egyediségünket. De meg kell ismernünk a valósá
got, mert megmaradásunk záloga a valóságalapú 
identitástudat. Hiszen, ha valaki tudja magáról, 
hogy kicsoda, mi a helye a világban, akkor nem lát 
mindenütt ellenséget és nem védekezik szakadatla
nul. Nem reagál hisztérikusan, hanem megtanulja 
belőle azt, amit arra érdemesnek tart. Az egyetem 
az értelmiség képzésének intézménye, ahol meg le

het tanulni pontos -  az okot és okozatot megkü
lönböztető -  kérdéseket feltenni. Ennek következ
tében, pedig lehet, sőt kell a kételkedés jogával élni 
-  fejezte be ünnepi beszédét a köztársasági elnök.

Nagypál István, az Universitas Egyesülés elnö
ke ezt követően beszámolt az eddigi eredmények
ről, a működés feltételeiről. Kiemelte, hogy már eb
ben a tanévben meghirdetnek közös képzési formá
kat; lehetővé válik az intézmények közötti áthallga
tás, dolgoznak a központi informatikai rendszer ki
dolgozásán, az öthalmi laktanya hasznosításán és 
közös pályázatot nyújtanak be a Világbank felé.

Azonban vannak és lesznek az Egyesülésnek 
problémái -  jelezte Nagypál István -  hiszen az ed
dig egymásnak feszülő érdekek csak lassan hangol- 
hatók össze, akadály a főhatósági széttagoltság és 
hiányzik a felsőoktatási törvény.

Szintén ez utóbbinak a hiányáról és azokról az 
égető gazdasági nehézségekről szólt zárszavában 
Róna-Tas András, melyek veszélyeztetik a magyar 
felsőoktatás felzárkózását Európához: „ha mi euró
pai egyetemeket akarunk, akkor európai arányban 
kell részesednünk a nemzeti jövedelemből, a költ
ségvetésből és az oktatás egészére szánt összegből 
is” -  mondotta. Mert e pillanatban olyan rossz 
helyzetben van a felsőoktatás, hogy: „Vagy kiköve
teljük magunknak amire szükségünk van, vagy nem 
tudjuk tovább csinálni.”

ORSZÁGOS EGÉSZSÉGÜGYI KONFERENCIA SZEGEDEN

1991. szeptember 11. és 14. között került sor 
Szegeden az Építéstudományi Egyesület Egészség
ügyi Szakosztályának szervezésében a ü l. Országos 
Egészségügyi Konferenciára. Az esemény házigaz
dája a Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egye
tem, fővédnöke pedig dr. Surján László népjóléti 
miniszter volt.

Az ez évi konferencia helyszínéül azért válasz
tották éppen Szegedet, mert a SZOTE-n, az elmúlt 
10 évben történő beruházások, fejlesztések számos 
olyan kérdést vetettek fel, melyek okulásul szolgál
nak valamennyi társintézmény számára.

1978 óta harmadízben -  6 -8  évenként -  az 
egészségügyben dolgozó műszaki-gazdasági szak
emberek áttekintik az ágazat számos területén, -  
építés-rekonstrukció, gépészeti-energia rendszerek,

orvostechnológiai rendszerek, informatikai-számí
tógépes programok, környezetvédelmi kérdések -  
elért eredményeket, értékelik a kitűzött célok meg
valósulását és újabb célokat, feladatokat tűznek ki a 
jövőt illetően.

Az egészségügyi ellátás rendszerének átalakulá
sával összefüggő műszaki-gazdasági témák plenáris 
ülésen történő felvázolása után a szakmai munka 
szekció üléseken folytatódott, hogy végül a záró ülé
sen a konferencia résztvevői kijelöljék további mun
kálkodásuk főbb irányelveit.

A konferencia programja a szeptember 11-én 18 
órakor nyíló széles szakmai összetételű kiállítással 
kezdődött, ahol a gyógyítást szolgáló új, korszerű és 
remélhetőleg elérhető technikával, szolgáltatások
kal ismerkedhettek meg az érdeklődők.
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PÁLYÁZAT

A  SOROS ALAPÍTVÁNY KÜLFÖLDI ÖSZTÖNDÍJPÁLYÁZATOKAT HIRDET
A Z  1992/93-AS TANÉVRE

Új programok:

Londoni program:
8 fő számára 3 vagy 6 hónapos ösztöndíj a Univer- 
sity of Londonra. Pályázhatnak 25 -  35 év közötti je
les egyetemi diplomával rendelkező szakemberek 
az alábbi szakterületeken: jog, környezetvédelem, 
közgazdaságtan, nemzetközi kapcsolatok, politikai 
gazdaságtan, politológia.
A pályázat beadási határideje: 1991. november 15. 

Warwicki program
Legfeljebb 8 fő számára ösztöndíj a University of 
Warwickra egy tanévre.
Pályázhatnak egyetemi végzettséggel rendelkező 
szakemberek 32 éves korhatárig, bármely, az egye
temen tanulható vagy kutatható tudományágban.
A program lehetőséget nyújt tudományos fokozat 
megszerzésére. Részlete? tájékoztatás előrelátható
lag szeptember végétől minden magyar egyetemen, 
illetve a Soros Alapítvány információs központjai
ban kifüggesztett plakátokon olvasható.
A pályázatok beadási határideje:

1991. november 22.

Ismét meghirdetésre kerülnek az alábbi programok: 

Általános program
12-15 fő számára 3 -9  hónapos ösztöndíj jelentke
zési felső korhatár nélkül.
Az ösztöndíjprogram célja, hogy elsősorban fiatal, 
diplomás szakemberek számára, az USA, illetve 
bármely más nyugati ország felsőoktatási intézmé
nyeiben lehetőséget nyújtson kutatómunka vagy to
vábbképzés folytatására.
Pályázhatnak szakemberek

a) a humán- és a társadalomtudományok és
b) a természettudományok területéről.

Nem pályázhatnak
a műszaki tudományok képviselői, az előadó- és 
képzőművészek, ill. azok, akik 1989. július 31-ig 
megkezdve vagy azt követően 2 hónapnál hosz- 
szabb ideig tartózkodtak tőkés országban ösz
töndíjjal vagy munkavállalóként.

E program keretében nyújthatnak be pályázatot 
azok is, akik számára anyagi résztámogatást ajánl 
fel egy adott fogadóintézmény, és a pályázó az ala
pítványtól csak ennek kiegészítését kéri.

Bolognai program
Legfeljebb 6 fő számára 5 hónapos posztgraduális 
ösztöndíj a bolognai egyetemen az 1991/92-es tanév 
2. szemeszterére.
Pályázhatnak 35 évnél nem idősebb szakemberek 
az alábbi tudományágakban:
-  bölcsésztudományok,
-  közgazdaságtan (kiemelten a kis- és középvállal

kozások managementje),
-  műszaki kémiai és anyagtudományok,
-  geológia,
-  transzplantációs sebészet
A pályázatok beadási határideje: 1991. november 1. 

Cambridge-i program
A Soros Alapítvány és a Cambridge Overseás Trust 
közös programja.
Legfeljebb 2 fő részére egy tanévre (9-11 hónap) 
szóló ösztöndíj a cambridge-i egyetemen.
A program lehetőséget nyújt a matematika és a tár
sadalomtudományok területén posztgraduális kur
zuson való részvételre és a Master’s Degree meg
szerzésére. Pályázhatnak a legfeljebb 3 éve 
(1989-1992) jeles eredménnyel végzett diplomás 
szakemberek.

A pályázatok beadási határideje: 1991. novem
ber 10.

Oxfordi program
10 fő számára 9 hónapos ösztöndíj az oxfordi egye
temen.
a) Posztgraduális képzés a legfeljebb 3 éve 

(1989-1992) végzett, diplomás szakemberek ré
szére, bármely Oxfordban kutatható tudomány
ágban.

b) Posztdoktorális képzés 35 évnél fiatalabb szak
emberek részére, akik már rendelkeznek dokto
ri fokozattal, és/vagy kandidátusi értekezésükön 
dolgoznak a társadalomtudományok területén.

Leuveni program
A Soros Alapítvány és a KU Leuven közös prog
ramja.
10 fő számára 3, ill. 9 hónapos ösztöndíj a Leuveni 
Katolikus Egyetemen, Belgiumban. (Az egyetem 
nevében szereplő „katolikus” szó sem az oktatás, 
sem a hallgatók szempontjából semmiféle vallási el
kötelezettséget nem jelent).
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a) 3 hónapos kutatási ösztöndíj az 1985-1990. kö
zött végzett diplomás szakemberek részére.

Pályázhatnak a humán- és társadalomtudományok 
művelői.
b) 9 hónapos posztgraduális vagy posztdoktorális 

ösztöndíj 35 évesnél nem idősebb diplomás 
szakemberek részére.

Pályázni lehet bármely Leuvenben kutatható tudo
mányágban.

Rutgers-program
3 -4  fő számára 9 hónapos ösztöndíj a Rutgers 
Egyetemen (State University of New Jersey, New 
Brunswick).
Pályázhatnak 35 évnél nem idősebb diplomás szak
emberek az alábbi tudományágakban: 
antropológia, filozófia, fizika, irodalom (angol, 
amerikai) mikrobiológia, művészettörténet, „operá
ciós kutatások” (Operation Research), politológia, 
pszichológia, történettudomány, urbanisztika. 
Általános tudnivalók valamennyi ösztöndíjjal kap
csolatban:
1. Csak egyetemi végzettséggel rendelkező, magyar

állampolgárok pályázhatnak.
2. Az ösztöndíj elnyerésére csak azok a szakembe

rek esélyesek, akik a tanulmányi cél eléréséhez 
szükséges szinten beszélik a célország nyelvét. 
Erről speciális nyelvvizsgán kell számot adni.

Figyelem!
A Soros Alapítvány által meghirdetett külföldi ösz
töndíjpályázatok közül évente egy ösztöndíj prog
ramra lehet pályázatot benyújtani.

A pályázat benyújtásának módja:
Az ösztöndíjak <gak az erre a célra készített kér

dőíveken pályázhatók. Az elkészített pályázatokat a 
Soros Alapítvány titkárságához kell postán eljuttat
ni, cím:

1538 Budapest, Pf. 596.

A pályázat beadási határideje:

A bolognai program:
A cambridge-i progjam: 
A warwicki program:
Az összes többi program 
esetében:

1991. november 1. 
1991. november 10. 
1991. november 22.

1991. november 15.

Pályázati kérdőívek és tájékoztatók a kiválasztott 
ösztöndíjtípus megjelölésével postán igényelhetők a 
Soros Alapítvány titkárságától (1538. Bp. Pf. 596.) 
valamint hozzáférhetők az alábbi helyeken:
Budapest:
Szabó Ervin Könyvtár Tájékoztató Központ 

(Bp. VIII. Szabó E. tér 1.)
Budapesti Műszaki Egyetem Nemzetközi Diákköz
pont

(Bp. XI. Műegyetem rkp. 3.)
ELTE nemzetközi osztály -  információs iroda 

(Bp. V. Szerb u. 21-23.)
ELTE BTK (Bp. V. Piarista köz I. em. 44.)
Szeged:
JATE Központi Könyvtár 

(Szeged, Dugonics tér 13.)

AZ EGYETEMI TANÁCS 1991. SZEPTEMBER 9 - i  ÜLÉSÉNEK HATÁROZATAI

I. NAPIREND

1. Tanévkezdéssel kapcsolatos tájékoztató
Az Egyetemi Tanács a dékánok, és a főiskolai fő
igazgató szóbeli tájékoztatását tudomásul vette.

II. NAPIREND

2. Az Universitas helyzete
Az Egyetemi Tanács az Universitas szerződés meg
kötését tudomásul vette azzal, hogy a szerződést 
jogi szempontból át kell dolgozni.

III. NAPIREND

3. A költségvetés jelenlegi állása
Az Egyetemi Tanács a költségvetés helyzetével kap
csolatos tájékoztatót tudomásul vette, és javasolta,

hogy a túlköltő intézetek esetében a Rektor gyako
rolja fegyelmi jogkörét.

IV. NAPIREND

4. Az átvilágítás jelenlegi állása
Az Egyetemi Tanács az átvilágításról szóló tájékoz
tatót tudomásul vette azzal, hogy az átvilágítás 
anyagi fedezetének egy részét pályázat útján kíván
ják biztosítani és eredményét a társegyetemekkel 
hasznosítani.

V. NAPIREND

5. A z  Egyetemi Tanács 1991/92. évi munkaterv 
tervezetének elfogadása

Az Egyetemi Tanács az 1991/92. évi munkatervét 
egyhangúlag az alábbi kiegészítésekkel fogadta el: 
Az 1991. évi bérfejlesztést az Egyetemi Tanács de-
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cemberi ülésén tárgyalja. Szintén a decemberi ülés
re tűzi napirendre az Egyetem nagyjavítási felada
tadnak megtárgyalását. Az 1991. novemberi ülésen 
kerül megtárgyalásra a „Hallgatói önkormányzat 
működése, gazdasági szabályzatai, valamint az ösz
töndíj és anyagi juttatások elosztásának elvei” c. 
napirendi pont. A „Szent-Györgyi Albert Emlék
érem kitüntetésre javaslat” c. napirendi pont 
1992/93. tanévben kerül tárgyalásra. Az Egyetemi 
Tanács javasolja, hogy 1992. május hónapban vitas
sák meg az Egyetem tudományos (és nem pályáza
ti) tevékenységét. Az Egyetemi Tanács megállapo
dott abban, hogy minden hónap 2. hetében keddi 
napon ülésezik.

VI. NAPIREND

6. Javaslat a „SZOTE Oktató Kórház” cím ado
mányozására
Az Egyetemi Tanács a szentesi kórháznak „SZOTE 
Oktató Kórház” cím adományozásáról szóló javas
latot elvetette.

VII. NAPIREND

7. Professzor emeritus cím szabályozása
Az Egyetemi Tanács egyetértett azzal, hogy a 

professzor emeritus címre vonatkozó részletes sza
bályozást ki kell dolgozni, és a cím elnyerésére 
vonatkozó javaslatot az Egyetemi Tanács elé kell 
vinni. A megmérettetésre vonatkozó szempontokat 
az Egyetemi Tanács titkára 1991. szeptember 24-ig 
-  kikérve a Rektor és az Egyetem polgárainak 
véleményét -  elkészíti, és azt 1991. szeptember 25- 
én Tanári Testületi, majd a következő Egyetemi 
Tanács ülése elé terjeszti.

VIII. Napirend

8. Dr. Laczi Ferenc panaszbejelentése

2. évfolyam 10. szám

Az Egyetemi Tanács dr. Laczi Ferenc egyetemi do
censi kinevezésével kapcsolatos panaszügyét meg
tárgyalta és úgy foglalt állást, hogy az ezzel kapcso
latos iratanyagot az 1991. június 3-i Tanácsülés 
jegyzőkönyve mellé csatolja.

IX. NAPIREND

9. Bejelentések
A Rektor kéri az Egyetemi Tanács tagjait, hogy 
1991. szeptember 15-ig juttassák el véleményüket a 
főtitkár úrnak, az egyetemi autonómiával, és a Sta
tútum módosításával kapcsolatos kérdésekre.

A Rektor bejelenti, hogy a szervezeti egységek 
vezetőit központi keretből jutalmazásban részesítet
te.

Tájékoztatja az Egyetemi Tanács tagjait, hogy a 
tisztségviselők bérét 1991. július 1-től emeli.

Bejelenti, hogy a hulladékégetőművel bírósági 
per folyamatban van.

Bejelenti továbbá, hogy a SZOTE Napló új 
szerkesztője Közel Anita, a Belső Ellenőrzési 
Csoport vezetője Balog Viktor lett.

A Rektor tájékoztatást ad a Poliklinika létre
hozásának terveiről, valamint az 1991. szeptember 
25-én határidős műszerigények felméréséről.

Szepes Attila V. éves orvostanhallgató beszámol 
Göncz Árpád köztársasági elnök úrral folytatott ta
lálkozójáról.

'Az ÁOK dékánhelyettese javaslatot tesz a devi
zás képzés óra- és egyéb díjainak emelésére.

Az Egyetemi Tanács fenti javaslatot -  mint szó
beli előteijesztést -  nem fogadta el, az októberi 
Egyetemi Tanácsülésen I. napirendként ismételten 
megtárgyalja.

ÖSSZEHANGOLT MEDICINA OKTATÁS?!

Dr. Fráter Loránd rektor valamint dr. Szemere 
György ÁOK dékán és Kovács Iván IV. éves hallga
tó (az ET tagja) vett részt egyetemünkről szeptem
ber 2 -6 . között az ÁMDE (Association of Medical 
Deans of Europe) és az AMEE (Association of 
Medical Education in Európa) szervezésében Pá
rizsban tartott konferencián. Az öt nap alatt 27 ple
náris és 18 szekcióelőadás keretében folyt a munka; 
pihenésként pedig három fogadást szerveztek: az 
Egészségügyi Múzeumban a Közegészségügyi Szol
gálat Főigazgatója; a Sorbonne nagy szalonjában a 
Bobigny Orvosi Kar dékánja és az Ile-de-France 
tartomány székházában a tartomány elnöke látta 
vendégül a résztvevőket.

A konferencia témájáról valamint a tapasztala
tokról kérdeztük dr. Szemere György professzort, 
az ÁOK dékánját.

-  Ez az egy hetes rendezvény arra volt hivatott, 
hogy abban gondolkodjon, hogyan lehetne össze
hangolni a medicina oktatást Európában. (Tudni 
kell ehhez, hogy ők 1992-től már az egyesült Euró
pában gondolkodnak s eléggé éreztették velünk, 
hogy mi kelet-európaiak csak mintegy kölönc va
gyunk a nyakukon.)

Alapkérdésként az összehangolt-, a közösségori
entált-, a problémaalapú-, a kompetencia jellegű-, 
és a multiprofesszionális orvosi oktatás megvalósí-
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tásában gondolkodnak, melynek lényege, hogy meg 
kell határozni az orvosi elhivatottság mibenlétét; 
megtervezni az emberi erőforrásokat és megtalálni 
az érintkezési felületeket a betegekkel és a politiku
sokkal.

Elhangzott itt egy olyan javaslat miszerint nem 
az általános orvosok, hanem a család- és szakorvo
sok végzés utáni képzésére kellene berendezked
nünk. Svédországban ezt úgy valósították meg, hogy 
az S és féléves egyetemi képzés után van egy 2 éves

kórházi gyakorlat, majd ez után lehet belgyógyá
szatból, sebészetből és pszichiátriából vizsgát tenni; 
ha mindez megvan akkor kapnak működési enge
délyt az orvosok. Aki akar 2 - 4  év alatt ezután spe
cializálódhat.

Felhívták arra is a figyelmet, hogy a WHO-nak 
van egy kiadványa: Változó orvosi oktatás címmel, 
melynek lényege: megadták benne a képzőintézmé
nyek társadalmi vetületének egy táblázatban össze
foglalt nevezéktanát.

A OKTATÁS tantárgy integrált
tantárgyak

problémamegoldó
oktatás

B KUTATÁS információ a közösségben szolgálattal
a közösségről gyűjtött információ integrált kutatás

C SZOLGÁLAT a hallgatók az oktatók teljes személyzet
részéről részéről partnerkapcsolata

D KOORDINÁCIÓ közös működés közös elhatározás közös tervezés 
és fenntartás

Mindebből az is kiderül, hogy megváltoztatan- 
dónak tartják az egész rendszert s ezt elsősorban a 
következőképp képzelik el: kiscsoportos oktatás
ban, az első évtől klinikai irányultságban és az 
elméleti anyagot 6 évre elosztva gondolkodnak.

Hangsúlyozták ugyan, hogy ez nem csökkentené a 
hagyományos stenderdeket, sőt újat adna: az ember 
és az életmód, a fejlődés, a kultúrális találkozók és 
a handycap minden formája jelentkezne ebben. Lé
nyege a három nagy blokkban elképzelt oktatás:

Ebben az újtípusú oktatásban Svédország, Fran
ciaország jár az élen. Ott családi orvosok tanítanak 
az egyetemeken, képzik a hallgatókat. Mindez ná
lunk azzal járna, hogy a hallgatók elméleti oktatás 
nélkül jutnának a beteg közelébe, ami véleményem 
szerint katasztrofális lenne; másrészt sok oktatót 
kellene elbocsájtani az egyetemekről. Úgy vélem, 
hogy a hallgatókat valóban jobban kell a közösség 
felé orientálni; fejleszteni kell a problémamegoldó 
képességüket, hogy a legkülönbözőbb szituációkban 
is feltalálják magukat; azonban nem szabadna az 
oktatás struktúráját mindezzel egyszerre megterhel
ni. Főleg nem úgy, hogy az egyes országokra jellem
ző sajátosságokat megint elfelejtjük figyelembe ven
ni.

-  Nem leplezi, hogy több mindenben csalódott a 
konferenciát illetően. Gondolom lettek volna elvárá
sai, melyek témaként fel sem merültek?!

-  Ez így van. Azt gondolom ha meg akarjuk re
formálni az egyetemi oktatásunkat és valóban az 
európai szinthez akarunk közeledni, akkor elsősor
ban azt a követelmény szisztémát kellene kidolgoz
nunk, mely meghatározza, hogy mit kell tudnia egy 
egyetemről kikerült orvosnak. Mert ezt sajnos még 
ma sem tudjuk. Ha ezzel kapcsolatban kaptunk vol
na vitaanyagot mely ezt tartalmazza, akkor előrébb 
jutottunk volna legalább egy lépéssel, így azonban 
én csalódottan jöttem haza.

K. A
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S z o t e  S p o r t

Az 1987-ben Szent-Györgyi Albert emlékére 
alapított teniszversenyt 5. alkalommal rendezte meg 
a SZOTE Testnevelési Csoportja és Diáksport 
Egyesülete. A három orvosegyetemet (SZOTE, 
POTE, DOTE) képviselő versenyzők rendkívül 
sportszerű kellemes légkörben játszották le mérkő
zéseiket. A kétnapos versenyen 9 páros, és 18 egyé
ni versenyző mérte össze tudását. A mérkőzéseken 
a következő végeredmények születtek.
45 év feletti:

1 . dr. Harsányi Géza Szeged
2. dr. Takáts János Szeged
3. Boros Gyevi László Szeged
4. dr. Tornyos Szabolcs Szeged
5. dr. Horváth Örs Péter Szeged
6. dr. Csemyánszky Iván Debrecen
v alatti egyéni:
1 . dr. Rédl Pál Debrecen
2. Porpáczy Zoltán Pécs
3. Horváth Zoltán Pécs
4. dr. Horváth László Szeged
5. Rédli József Szeged

páros
1. Horváth Zoltán -  Porpáczy Zoltán 

Pécs
2. dr. Takáts János -  dr. Egerváry Ferenc 

Szeged
3. dr. Tekulics Péter -  dr. Tornyos Szabolcs 

Szeged
A díjátadáson részt vett Bálint Ákos Szeged 

Városi Sportigazgató, aki a 45 év alatti versenyzők
nek adta át a vándorkupát és a helyezésekért járó 
dijakat.

A 45 feletti verseny első három helyezettjének 
díjait dr. Mészáros Tamás tanszékvezető egyetemi 
tanár, a SZOTE DSE elnöke adta át.

A páros mérkőzések díjait dr. Tekulics Péter 
kórházigazgató, a SZOTE DSE elnökségi tagja ad
ta át.

A versenyzők valamennyien elégedettek voltak a 
szervezéssel és a jó versenykörülményekkel. A mér
kőzések 1991. szeptember 21-én 8 -19  h-ig, 22-én 
pedig 9 -14  h-ig zajlottak

S z o t e  H í r e k  S z o t e  H í r e k  S z o t e  H í r e k

Nemzetközi Földrajzi Unió Környezetegészség
ügyi Bizottsága, a MTA Szegedi Akadémiai Bizott
sága Környezetegészségügyi Munkabizottsága és a 
Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetem 
Népegészségtani Intézete 1991. szeptember 30. és 
október 1. között konferenciát rendezett: „Környe
zetegészségügyi kérdések a fejlődő és a fejlett or
szágokban” címmel.

A konferencián mintegy ötven szakember vett 
részt különböző európai országokból (kelet és nyu
gat) és a tengerentúlról. Képviseltette magát és te
vékenységéről előadást tartott az Egészségügyi 
Világszervezet (WHO) Nemzetközi Kémiai Bizton
sági program elnevezésű részlege is (amelynek a 
Népegészségtani Intézet a Magyarországi Együtt
működési Központja). A konferencián előadások 
hangzottak el többek között: Környezetszennyezés 
-  életkilátások; Idegen anyagok jelentősége az élel
miláncban; A kémiai biztonság megteremtésének 
nemzetközi szempontjai; Környezethigiénés állapo
tok a fejlődő országokban; Közegészségügyi állapo
tok a kurd menekülttáborokban -  a megelőzés 
környezetegészségügyi szempontjai; Csongrád me
gye vizeinek bakteriológiai minősége; Jódhiány és 
strúma Magyarországon; Fluor és króm szennye
zésnek kitett gyerekek légzési megbetegedései; Ge

netikai monitorozás a környezetkárosodás megelő
zésére; Gyerekkori leukémia és környezetszennye
zés; A halandóság változása Európában; Kísérlet a 
városi zöldterületek növelésére és ezzel a városi 
élet minőségének a javítására stb. címmel. Az elő
adásokat részletes vita majd a javaslatok 
megfogalmazása követte, amelyeket a résztvevők 
igyekeztek eljuttatni az illetékesekhez.

* * * * *

A Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egye
tem Fogászati és Szájsebészeti Klinikája tudomá
nyos ülést rendezett 1991. szeptember 27-én a 
SZOTE Fogászati és Szájsebészeti Klinika tanter
mében.
A tudományos ülés programja a következő volt: 

Prof. Dr. E. Körben*
„Erfahrungen mit Kombinatiosprothesen nach 
langjáhriger Tragezeit”
-  Kieferrelation, Konstruktionselemente, Sattel- 
kinematik

Prof. Dr. Dr. N. Schwenzer:*
1. „Chirurgie und Prothetik -  zwei Partner bei dér 
Óraién Rehabilitation”
2. „Moderné Therapieverfahren bei Lippen-Kiefer- 
Gaumen-Spalten”
*Eberhard-Karls-Universitát Tübingen, Németország
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Megjelent dr. Szilágyi László docensnek -  ez
úttal nem az egészségügyi gazdaságtannal foglalko
zó tankönyve, -  hanem a barátság, szerelem, csalá
di és tanári élményeinek „hobbi” verses kötete; 
Csak úgy kedvtelésből... címmel. A kötet kapható a 
SZOTE Társadalomtudományi Intézet Könyvtárá
ban (Szentháromság u. 5.)

A Központi Könyvtár 1990. decemberében le
zárta a kézi feldolgozású katalógusokat.
Az 1991. évi könyvbeszerzések visszakeresése szá
mítógéppel történik.
Az Önt érdeklő könyvek adatait kinyomtatva, vagy 
akár floppy-ra kimentve is megkaphatja.
A könyvkatalóguson kívül az országba járó orvostu
dományi folyóiratok lelőhelyjegyzéke is rendelke
zésre áll.

* * * * *

A SZOTE Gyermekgyógyászati Klinikájának 
szervezésében szeptember 21-én a Forrás Szállóban 
rendezték meg a HYPOTHYREOSIS-ban szenve
dő gyerekek és szüleik találkozóját, immár második 
alkalommal. A klinikán 1985 óta végeznek ilyen 
vizsgálatokat, melynek eredményeként a pajzsmi
rigy elégtelenségben szenvedő gyerekeket (évente 
10-11 ilyen eset van) meggyógyítják.
Az ez évi találkozó szervezője dr. Szűcs Péter ad
junktus volt.

* * * * *

Szeged Megyei Jogú Város szeptember 19-i 
Közgyűlése engedélyezte* hogy a Szent-Györgyi Al
bert Orvostudományi Egyetem szeptember 1-től in
gyenesen használja kiadványain Szeged város nagy 
címerét.

A címert csak hiteles alakban, a méretarányok 
és a színek biztosításával, ill. grafikusan vagy plasz
tikus módon lehet ábrázolni.

Szeptember 17-én de. 10 órakor nyűt meg a 
SZOTE Oktatási Központjában a Medicor Medica 
’91. Nemzetközi Orvostechnikai Szakkiállítás.

A Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egye
tem Szemészeti Klinikája 1991. október 05-én

szombaton automata perimeter konferenciát és be
mutatót rendezett.
Helye: SZOTE Új Klinikai Tömb,

Szeged, Semmelweis u. 6., előadóterem 
Program:
10.00-1230 Előadások
Meghívott előadók:

R. Kirchhübel (Wetzlar)
W. Durst (Tübingen)
Vastag O. (Szekszárd)
Németh J. (Szeged)

Témák:
-  automata periméterek felépítése, működése
-  különböző készülékek összehasonlítása
-  betegvizsgálat menete, programválasztás
-  eredmények értékelése, időbeli nyomonkövetés
-  indikációk, kontraindikációk, klinikai tapaszta

latok

1230-13.30 Állófogadás
1330-16.00 Gyakorlati bemutató 

a TÁP 2000 ct (Tübingen Automatik Perimeter 
nach Aulhorn) és az RSM (Rauschfeld-Screening- 
Mitbeobachtungs-Zusatz) készülékek bemutatása 
betegvizsgálatok során.
A konferenciát és bemutatót az ERBE-OCULUS 
finanszírozta.

Csillik Bertalan anatómus professzor szeptem
ber 10-én Cambridge-ben az European Neuro- 
sdence Assodation kongresszusán tartott előadást.

Dr. Cs illik Bertalan professzor elnyerte a Foga- 
rty International Center és a National Institute of 
Health „senior sáentist” alapítványi ösztöndíját, 
melynek keretében 1992-től kezdve évenként há
rom hónapos kutatómunkára kapott meghívást a 
Yale Egyetemre. (New Haven, USA).

Szeptember 28 -  29-én egyetemünkre látogatott 
és előadást tartott dr. Herbert Selg professzor, a 
Bambergi Egyetem (Svájc) Pszichológiai Tanszéké
nek vezetője.

* * * * *
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Október 10-11-én a Mikrobiológiai Intézet 
vendége lesz dr. Ketan Desai, a St. Louis-i Egyetem 
Molekuláris Virológia Intézetének munkatársa.

*  *  *  *  *

Az Egészségügyi Világszervezet Humán Repro
dukciós Programja további 4 évre meghosszabbítot
ta a Szülészeti és Nőgyógyászati Klinikának a 
„Program Klinikai Kutató Központja” megbízását.

* * * * *

Az Európai Nukleáris Medicinái Társaság 
(EANM) szeptember 1 — 5-ig rendezte meg a szo
kásos évi kongresszusát Bécsben. A kongresszuson 
a Központi Izotópdiagnosztikai Laboratóriumból 
15-en vettek részt. A Laboratóriumban folyó 
munkáról az intézet munkatársai 2 előadásban és 4 
posteren számoltak be. Az EANM Kongresszust 
követően dr. Csernay László egyetemi tanár és dr. 
Andréka Bertalan helyettes államtitkár szer
vezésében szeptember 6-án Győrben egy „post 
congress meeting”-re került sor, a meghívottak 
részvételével. Az ülés témája: A nukleáris medicina 
egy új Európában. Az Európai Nukleáris Medicinái 
Társaság (EANM) mint mediator.

* * * * *

Testvérvárosunk -  Darmstadt -  főpolgármes
tere Günther Metzger, szeptember 30-án 2 db 
Gambro AK-10 System művesekészüléket adott át 
dr. Ványai Éva alpolgármesternőnek, melyek az 
egész régió vesebetegeinek ellátására alkalmasak. 
Értékük közel 2 millió Ft. A készülékeket a 
SZOTE Gyermekgyógyászati Klinikájának Művese 
Állomásán helyezik el.

* * * * *

Fejérné Hegyi Ágnes klinikai nyelvész (Ideg- és 
Elmegyógyászati Klinika) október 2 -5  között részt 
vesz a II. Európai Aphasiológiai Kongresszuson 
Bécsben.
A kongresszuson előadást tart, „Nyelvi struktúrák 
hierarchikus helyreállítása a globális aphasiás bete
geknél” címmel. (Az előadás anyagának társszerző
je dr. Janka Zoltán docens)
A kongresszus jelentőségét növeli, hogy a március
ban megalakult Magyar Aphasiológiai Egyesület ez 
alkalommal társul a pán-európai Aphasiológiai 
Társasággal.

Az Európai Kardiológiai Társaság Amsterdam
ban, közel tizennégyezer résztvevővel lezajlott 13. 
Kongresszusán (1991. augusztus 22 -  28) a Szent- 
Györgyi Albert Orvostudományi Egyetemről elő
adással szerepelt dr. Csanády Miklós tanszékvezető 
egyetemi tanár (II.sz. Belklinika), dr. Papp Gyula 
tanszékvezető egyetemi tanár (Gyógyszertani Inté
zet), továbbá dr. Édes István és dr. Gruber Noémi 
egyetemi adjunktus (II.sz. Belklinika).
A Kongresszus Tudományos Bizottságának tagja
ként dr. Csanády Miklós professzor üléselnöki, dr. 
Papp Gyula professzor szimpóziumelnöki teendő
ket is ellátott.

*  *  * *  *

Dr, Papp Gyula tanszékvezető egyetemi tanár 
1991. szeptember 26-án, Rodoszban, meghívott elő
adóként, referáló előadást tartott „A szív gyógy
szerérzékenysége extrém életkorokban” címmel az 
Európai Kardiológiai Gyógyszerterápiás Konferen
cián.

* * * * *

IQ. Dr Regdon Géza (Gyógyszertechnológiai In
tézet) tanársegéd október 1-től tanulmányútra uta
zott Münchenbe, ahol mint a DAAD ösztöndíjasa a 
Ludwig Maximilian Egyetem Gyógyszerészeti és 
Élelmiszerkémiai Intézetében 10 hónapot tölt el 
kutató munkával.

*  *  * *  *

Lajkó Károly (Ideg- és Elmegyógyászati 
Klinika) meghívott előadóként vett részt szeptem
ber 3 -8-ig az Európai Viselkedésterapeuták Osló
ban tartott kongresszusán. Egy órás refrátum kere
tében a pánikbetegség korszerű kezelési elveivel 
foglalkozott.

Vá l a sz  P é t e r  Lá s z l ó n a k

Kedves Laci:

Ouod dód, dixi; quod scipsi, scripsi. Szeged vá
rosának van szüksége arra, hogy Szent-Györgyi 
Albertról utcát nevezzen el -  és nem fordítva. 
Sapienti sat (de csak sapienti). Ölel:

Csillák Bertalan
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PROGRESS IN MEDICINE 1991. 

okt.27. - nov. 1., 1991. 
Sarasota (Lido Beach), Florida 

Az AMERIKAI - MAGYAR 
ORVOSSZÖVETSÉG 

orvosi kongresszust tart az USA állam 
területén kutató és orvosi munkában 
dolgozók részére. 

Az Amerikában élő neves magyar orvo-
sok előadássorozatainak meghallgatása 
mellett szakmai úttal egybekötött pihe-
nést szervezünk 

12 nap 
F L O R I D Á B A N 

a 
HUNGÁRIÁN MEDICIAL ASSOCIATION 

OF AMERIKA, INC. 

hozzájárulásával. 

A kedvező ár, az ajánlott út tartal-
mazza: 

- KONGRESSZUS részvételi díjait 

- Repülőjegy árát: Bp - Zürich -
Atlanta - Sarasota útvonal. 

- KOMPLETT szállást 2 fő/luxus 
apart. motel, Sarasota 

- ingyenes gépkocsi használat 

- fakultatív programszervezések. 

A kongresszuson hallgatóként résztvevő 
orvosi, kutató munkában dolgozó és az 
utazásunkra jelentkezők munkájáról szí-
nes fotókiállítást szándékozunk készíte-
ni plusz szolgáltatásként. 

A későbbiek folyamán szakmai sorozat 
közlésének elképzelése mellett. 

A fenti kivitelezhetőségekre való tekin-
tettel is, a jelentkezési határidő: október 
3. - 20 fő/csoport 

Részvételi díj: 195.000,- Ft + költőpénz 
- 10.500.-Ft 
INDULÁS: október 24-november 4. 

TISZTELT ÉRDEKLŐDŐK! 

Részletes felvilágosítást adnak a szerve-
zők: 

- HOLIDAY BUSINESS BT 
Utazási és Kereskedelmi Service 
Tel: 1 - 6 5 9 - 2 8 3 

Fax: 1 - 2 2 8 - 089 

Üzenetrögzítős vonalain: 
1 -659 - 283 

- PANNÓNIA TOURIST 

Fax: 1 - 5 5 0 - 4 8 2 

Kérésükre a teljes programot elküldjük, címünk: 1374. Bp. Pf. 553. 

m*mmm* HRKZU (KÖZEL) ANITA 
¡•MM** 6722 SZEGED, SZENTHÁROMSÁGI U. 5. TELJ 10 -530/6 
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